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مســئول انجمن بیماران خاص و صعب العلاج 
استان گفت: متاسفانه مدتی دستگاه رادیوتراپی 
بیمارســتان امام رضا)ع (کرمانشاه خراب شده 
اســت و بســیاری از بیماران ســرطانی ما در 
این زمینه با مشــکل مواجه هســتند و هزینه 
رادیوتراپــی در بیمارســتان های خصوصی را 
ندارنــد و  بیمــاری آنها روز بــه روز وخیم تر 
می شود .حســن بیگلری در گفت وگو با ایلنا 
مشــکلات بیماران خاص را خرابی دســتگاه 
رادیوتراپی بیمارســتان امام رضا )ع( دانست و 
گفت : متاسفانه این دستگاه خراب شده است 
و بسیاری از بیماران سرطانی ما در این زمینه 
با مشــکل مواجهه هستند و هزینه رادیوتراپی 
در بیمارســتانهای خصوصی را ندارند و از این 
لحاظ  بیماری آنها وخیم تر می شــود و جان 
آنها در خطر جدی اســت. بیگلری تاکید کرد 
:در حال حاضر ســه دستگاه آکبند رادیوتراپی 
در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه وجود دارد 
و مدیریت دانشــگاه نیز با تمام توان پیگیر راه 
اندازی آنها است و مشکل اصلی عدم راه اندازی 
این دســتگاهها ، مکان استقرار  آن هاست که 
هنوز محل آن آماده بهره برداری نشده است و 
کارهای عمرانی آن باقی مانده اســت . مسئول 
انجمن بیماران خاص استان تاکید کرد بیمارانی 
که نیاز مبرم به اشــعه تراپــی دارند به دلیل 
خرابی دســتگاه کرمانشاه مجبور به مراجعه به 
شهر های دیگر نظیر کاشان و دزفول هستند و 
این امر برای آنها بسیار سخت خواهد بود زیرا 
اشعه تراپی زمانبر اســت و حدودا دوماه طول 
خواهد کشید بنابراین این امر برای بسیاری از 
خانواده هــا غیر ممکن خواهد بود .وی  تصریح 
کرد :هرچند در بیمارستان خصوصی بیستون 
کرمانشاه دســتگاه رادیو تراپی وجود دارد ولی 
با توجه به مقدار مورد نیاز اشعه برای هربیمار 
متغییر است و هزینه استفاده از آن  برای برخی 
بیمــاران تا ۱۰۰ میلیون تومان خواهد بود  که 
تامین این هزینه ها برای بســیاری از بیماران 
تقریبا غیر ممکن اســت. بیگلــری بیان کرد 
:شــهرهای مانند دزفول ، زنجان و خراسان که 
بسیار از کرمانشاه کوچکتر هستند دستگاههای 

رادیوتراپی فعال دارند ولی در اســتان ما با دو 
میلیون نفر جمعیت تنها دســتگاه رادیوتراپی 
غیرقابل استفاده اســت. از مسئولان خصوصا 
استاندار می خواهیم هرچه سریعتر نسبت به راه 
اندازی دستگاه های جدید با تعمیر و سرویس 
دستگاه بیمارســتان امام رضا )ع(  اقدام کنند 
زیرا جان تعداد زیادی از بیماران ســرطانی هم 
در استان کرمانشاه و هم در استانهای همجوار 

در خطر جدی است.
بیگلری با بیان اینکه دانشــگاه علوم پزشــکی 
کرمانشــاه در زمینه خدمات دهی به بیماران 
خــاص و صعــب العلاج و همچنیــن مراجعه 
کنندگان بیشــمار آن ، دست تنها است گفت 
:دیگــر ارگانها ی دولتی و غیر دولتی و خیرین 
استان به کمک دانشــگاه علوم پزشکی بیابند 
.بیگلری گفت : مشــکل مردم در بیمارســتان 
اســت و آقای شــهردار بهتر اســت به جای 
پیــدا کردن مشــکلات مردم در مســاجد به 
بیمارستان های سطح شهر برود و از نزدیک با 
رنج بیماران و خانواده های آنان آشنا شود و  به 
کمک دانشــگاه علوم پزشکی بیاید .وی تاکید 
کرد: استان کرمانشاه دومین استان موقوفه ای 
کشور اســت و از این رو اداره ا وقاف می تواند با 

استفاده از منابع عظیم مالی که در اختیار دارد 
و وقف خیرین اســت به کمک دانشــگاه علوم 
پزشــکی بیاید و در ایــن زمینه همکاری کند 
تا این رنج عظیم تــا حدودی از دوش بیماران 
سرطانی و خانواده های آنها برداشته شود .این 
مســئول بیان کرد:  با توجه به مراجعه بسیار 
زیاد خانواده ها به بیمارستان های دولتی سطح 
استان تمام تلاش پرسنل این است که خدمات 
دهی مطلوب داشته باشند و بسیاری از ضعف ها 
نیز   نه به دلیل کم کاری مسئولان  و پرسنل  
بیمارستان هاست بلکه به دلیل دست تنها بودن 
دانشگاه  و عدم همکاری سایر نهادها است که 

در این زمینه همکاری نمی کنند.
وی در بخش دیگری از ســخنانش به کمبود 
برخــی داروهای خاص اشــاره کــرد و گفت : 
تعدادی از پزشــکان ما به استفاده از داروهای 
ایرانی اعتقاد کمتری دارند و داروهای خارجی 
را برای بیماران خود تجویز می کنند که برخی 
از این داروها در اســتان وجود ندارد. وی افزود: 
برخــی از خانواده هــای بیمــاران نیز ترجیح 
می دهند بهترین دارو را برای بیمار خود تهیه 
کنند از این رو با توجه به نبود برخی داروهای 
خاص خارجی در اســتان، مجبــور به مراجعه 

به شــهرهای بزرگتر مخصوصا تهران می شوند  
هرچند با توجه به برخی محدودیت ها و گرانی 
این نوع داروها  کمیاب هستند و تهیه آنها برای 

بیماران سخت است. 
وی تصریح کرد: پیشــنهاد ما این اســت که 
استاندار کرمانشاه با مدیریت دانشگاه و معاونت 
غذاودارو جلســه ای تشــکیل بدهند و لیست 
داروهای خاص را تهیه کنند و دلیل نبود برخی 
اقلام  دارویی را در استان پیگیر شوند و دستور 
به تهیه آن برای اســتان نمایند و داروخانه ها 
را مجاب به عرضــه اینگونه داروها نمایند .وی 
بیان کرد: این داروهــا در داروخانه های دولتی 
پایتخت وجود دارند ولی در داروخانه های حتی 
خصوصی اســتان ما وجود ندارند بنابراین باید 
علت عدم وجود این داروها در اســتان توسط 
مســئولان بررسی شود و نســبت به رفع این 
مشــکل اقدام کنند چون خانواده بیمار علاوه 
بــر هزینه های درمان و دارو باید هزینه  ایاب و 
ذهاب را نیز به مخارج خود اضافه کند که تهیه 
ایــن مبالغ اضافی برای خانواده بیماران  خاص 
و صعب العلاج  ســخت اســت. از طرف دیگر 
به دلیل کمبــود و یا عدم وجود برخی داروها، 
بیماران مجبور به اســتفاده از داروهای مشابه 

هســتند که همین امر باعث فشار روانی  و  نا 
امیدی بر بیمار می شود .وی در پاسخ به سئوال 
خبرنگار ایلنا مبنی بر ایجاد داروخانه مخصوص 
بیماران خاص و صعب العلاج ، گفت: به دلیل 
اینکه انجمن یک نهاد غیر دولتی است و بودجه 
و منابع مالی در اختیار ندارد نمی تواند به بحث 
ایجــاد داروخانه اقدام کند بنابراین دانشــگاه 
علوم پزشــکی خوشــبختانه در این زمینه دو 
داروخانه را مختص این بیماران قرار داده است 
و داروخانه ولیعصر )عج( و همچنین داروخانه 
جنب بیمارســتان امام علــی )ع( برای عرضه 
داروی بیماران خــاص و صعب العلاج در نظر 
گرفته شده است .وی تاکید کرد : هلال احمر 
کشور با توجه به مجوز و همچنین ماهیت امداد 
رســانی آن و ارتباط حسنه ای  که با نهادهای  
بین المللی دارد  در تمام کشور در زمینه تهیه 
داروهــای  خاص ورود پیدا کرده اســت و در 
تمام اســتان ها داروخانه های مجهز و خوبی را 
راه اندازی کرده اســت اما متاسفانه در استان 
کرمانشــاه به دلیل برخی سومدیریت ها و عدم 
همکاری برخی ارگانها ایــن داروخانه تعطیل 
شــده اســت و همین امر بر مشکلات بیماران 
خاص در زمینه تهیه دارو افزوده است  و در این 
زمینه نیز باید استاندار کرمانشاه با دانشگاه علوم 
پزشکی در زمینه حل این مشکل رایزنی کند 
و دستورات لازم را صادر نماید.حسین بیگلری 
همچنین  با اشاره به مصوبه دولت در خصوص  
تحت پوشش قرار گرفتن بیماران خاص و صعب 
العلاج توســط بیمه سلامت، افزود: در  ابتدای 
مهرماه بخشنامه ای توســط دولت ابلاغ شده 
است که بیماران خاص و بیماران صعب العلاج 
تحت پوشــش بیمه ســلامت قــرار بگیرند و 
امیدواریم که این عمل تداوم داشــته باشد تا 
ایــن بیماران که اکثرا از قشــر ضعیف جامعه 
هستند، از  منافع آن استفاده کنند. وی افزود: 
در گذشته تنها چهار بیماری جز بیماران خاص 
بوند ولی با بخشــنامه جدید هفت بیماری جز 
بیماری های خاص است و عزیزانی که جز این 
هفت بیماری هستند می توانند برای بازگشت 
مخارج خود به بیمه اداره سلامت مراجعه کنند.

جان بیماران سرطانی کرمانشاه با خطر جدی روبرو است

به کمک دانشگاه علوم پزشکی بیایید
رکود در بازار میوه شیراز

افزایــش قیمت میوه ها و گرانی بیش از حد در مقابل درآمدهای اندک و ناچیز 
مردم باعث شــده تا روز به روز ســبد میوه مردم کوچک تر شود و آن طور که 
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و تره بار شیراز می گوید» مغازه داران به مردم 
نایلون هــای کوچک و یک کیلویی برای خرید میوه می دهند. « به گزارش ایلنا 
از شــیراز ، افزایش قیمت میوه در مراکز فروش خرد و عمده به حدی است که 
بر اساس مستندات موجود، بسیاری از خانوارها خرید آن را از سبد خانوار خود 
حذف کرده و به اولویت دیگر مایحتاج اساســی خــود می پردازند. در آمدهای 
ثابت مردم، قشــر حقوق بگیر و کارگر دیگــر جوابگوی افزایش روزانه قیمت ها 
و تورم نیســت و گرانی افسارگســیخته محصولات باعث شده تا مردم دیگر به 
ندرت از خرید میوه اســتقبال کنند. یکی از میوه فروشان شیراز در گفت و گو 
با ایلنا می گوید که روز به روز قدرت خرید مردم کمتر می شــود و مغازه داران 
به ناچار هر بار نسبت به گذشــته میزان بار کمتری را خریداری می کنند. وی 
می افزاید: این روزها میوه فروشان به دلیل افت شدید فروش، کمتر بار می گیرند 
و رکود بازار میوه به شدت افزایش یافته است.  به گفته او شیوه خرید میوه توسط 
مشتریان از ۲ســال پیش تغییر کرده و مدیریت شده است که این اتفاق بدی 
نیست و از هدررفتن میوه جلوگیری می کند و مشتریانی که قبلا چند کیلو میوه 
می خریدنــد اکنون یک یا ۲کیلو و حتی دانه ای خرید می کنند.در همین رابطه 
رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و تره بار شیراز هم با بیان اینکه بازار میوه و 
تره بار در شیراز تا قبل از نوروز در رکود به سر می برد، می گوید: در حال حاضر 
بیشــتر مردم در خرید دیگر وسائل مورد نیاز به سر می برند و خانوارها معمولا 
در شــیراز در سه روز پایانی سال اقدام به خرید میوه می کنند. فرزاد رضایی در 
گفت و گو با ایلنا با اشــاره به اینکه وضعیت صیفی جات در بازار شــیراز خوب 
است، می افزاید: در شرایط فعلی مشکل تامین محصولاتی مانند پیاز حل شده 
اســت و قیمت این محصول نسبت به گذشــته بهتر شده است. رئیس اتحادیه 
فروشندگان میوه و تره بار شیراز با اشاره به اینکه متاسفانه وضعیت بد اقتصادی 
باعث شــده تا مردم زیاد از خرید میوه استقبال نکنند، می گوید: گرانی ها باعث 
شــده تا فروشــندگان و خریداران میوه با مشکل مواجه شوند  همچنین وجود 
دلالان در میدان میوه و تره  نیز  به این مشکلات افزوده است. رضایی در ادامه 
با بیان اینکه طبق رصد و نظارتی که از بازار میوه و تره بار شــیراز بســیاری از 
مغــازه داران از درج قیمت میوه ها خودداری می کننــد، می افزاید: مغازه داران 
عنــوان می کنند زمانی که قیمت بعضی از میوه ها در میدان تره و بار حدود 3۰ 
هزار تومان است تا برسد به مغازه و با احتساب پرداخت هزینه های مازاد به 4۰ 
هزار تومان می رســد و این موضوع شرایط را برای فروش دشوار می کند. رئیس 
اتحادیه فروشــندگان میوه و تره بار شیراز با اشاره به اینکه مغازه داران همواره 
اذعان دارند که بسیاری از مشتریان قدرت خرید میوه درجه یک را ندارند، بیان 
می کند: گرانی میوه باعث شده تا مردم با مشکل مواجه شوند که امیدواریم طرح 
تنظیم بازار بتواند تامین میوه مردم را در پایان ســال و برای نوروز ســال آینده 
حل کند. رضایی با بیان اینکه اتحادیه میوه فروشان حدود 8۰ مغازه را در سطح 
شهر شیراز برای فروش میوه و تره بار انتخاب کرده است، می گوید: این واحدها 
بایــد میوه هــا را با قیمت تنظیم بازار به مردم بفروشــند. وی بیان می کند: در 
شرایط فعلی استاندار و اتاق اصناف به صورت مستقیم به طرح تنظیم بازار ورود 
کردند و همکاری خوبی جهت ارائه این طرح در شــیراز داشتند. رئیس اتحادیه 
فروشــندگان میوه و تره بار شیراز با اشــاره به اینکه به قدری قیمت میوه های 
درجه یک گران شــده است که مردم ترجیح می دهند میوه های ضعیف تر و با 
کیفیت پائین تر را خریداری کنند، می گوید: مشکلات در بازار میوه و تره بار زیاد 
است و به رغم اینکه در سال های گذشته میوه فروشی ها پلاستیک های سه الی 
4 کیلویی در اختیار مردم قرار می دادند اما در حال حاضر گرانی ها باعث شــده 
میوه فروشان شیراز پلاستیک های یک کیلویی در اختیار مشتریان قرار دهند. 
رضایی با اشاره به اینکه گرانی ها و نوسانات نرخ ارز باعث شده تا کم کم میوه ای 
مانند موز از سبد غذایی مردم خارج شود، بیان می کند: در شرایط فعلی قیمت 
هــر کیلو موز درجه یک در میدان میوه و تره بار شــیراز حدود 6۰ هزار تومان 
اســت. رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و تره بار شــیراز با بیان اینکه در حال 
حاضر میوه فروشی های سطح شهر شیراز خالی از مشتری هستند، می گوید: در 
حال حاضر مغازه های میوه فروشی در یک سردرگمی به سر می برند و اگر میوه 
بیاورنــد خریداری وجود ندارند و اگر هم محصولات را تامین نکنند با مشــکل 
مواجه می شوند. وی ادامه می دهد: مغازه داران در صورتی که میوه انباشته شود 
با خرابی میوه ها مواجه می شوند و به ناچار باید قیمت ها را بشکنند و در نهایت 

منجر به ضرر و زیان آن ها تمام می شود.

۴۳ روستای چابهار و قصرقند
 ۱۶ سال در انتظار ساخت یک پل

۱۰ روســتای بخش پیرسهراب چابهار و 33 روستای بخش ساربوک قصرقند از 
ســال ۱38۵ تاکنون با گذشت ۱6 سال چشم انتظار ساخت یک پل هستند و 
علیرغم پیگیری ها هیچ نتیجه ای حاصل نشده است.به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، عبدالصمد پناد بخشدار پیرسهراب از توابع شهرستان چابهار گفت: سال 
۱38۵ پل مسیر هوشمب به سد زیردان در پی طغیان رودخانه و بارندگی های 
سیل آســای طوفان گونو تخریب و شکسته شده اســت و از آن زمان تاکنون 
غیرقابل استفاده به حال خویش رها شده و رفت و آمد خودرو ها از دل رودخانه 
است و از آن زمان تا حالا فکری برای ساخت مجدد و آسان سازی تردد نمی شود.

پناد افزود:: پیگیری های مختلفی صورت گرفته، فرماندار و مسوولان نیز از این 
پل بازدید کرده اند، اما متاسفانه حتی در حد بهسازی هم اقدامی نشده است.وی 
بیان کرد: پایین دست سد زیردان کشت هندوانه، سبزی و صیفی و کشت دیم 
و باغی اســت و مردم همیشه برای انتقال محصولات کشاورزی به دلیل راه های 
نامناسب در مشکلات گرفتار هستند.وی افزود: اگر اعتبار لازم برای ساخت پل 
وجود ندارد حداقل بعد از این همه سال در دو طرف پل که یک دهانه آن سالم 
هســت خاکریزی و غلطک کوبی صورت گیرد تا در زمان بارندگی ها با میلیمتر 
پایین و روان آب ها و یا سیلاب اندک و یا آب کم رهاسازی شده از سد زیردان 
از زیر پل رد شــود و خودرو ها از روی پل تردد و مشــکلات کمتر شود.بخشدار 
پیرســهراب چابهار از مســوولان وزارت راه و شهرســازی و امور آب منطقه ای 
خواســت هر چه سریعتر نسبت به ســاخت پل هوشمب تلاش کنند و نگویند 
پل اختصاصی سد زیردان هست و مشکلات را به همدیگر پاسکاری نکنند باید 
مشــکلات را حل کنند تا هم مردم از این محور بتوانند بخوبی بهره ببرند و هم 
کسانی که به سد زیردان می روند بتوانند آسان و راحت تردد کنند.پناد ادامه داد: 
با ارتقای جاده درجه پایین روستایی پیرسهراب به روستای چندوکان ساربوک 
به محور اصلی و ســاخت ابنیه فنی و پل ها و به ویژه با ســاخت پل هوشــمب 
بسیاری از مشکلات مرتفع و موجب سهولت در جابجایی کالا و مسافر می شود 
و مسیر تردد مردم شهرستان قصرقند از طریق سد زیردان به منطقه دشتیاری، 
پیرســهراب، پلان و چابهار نیز فراهم می شود.وی گفت: امور آب منطقه ای باید 
ســریعا این پل را بهســازی و مجددا احداث کنند جا دارد مسولان این مورد را 
پیگیری و به نتیجه برسانند.عضو شورای اسلامی بخش پیرسهراب نیز اظهار کرد: 
متاسفانه مسوولان مشکلات مردم در بخش پیرسهراب را پیگیری نمی کنند و 
این منطقه از محروم ترین نقاط ایران از نظر محرومیت و عقب افتادگی ها است 

و در همه شاخص های توسعه انسانی در بدترین شرایط است

گزارش

خبر

رودخانــه ای که دیرزمانی خوان نعمت الهی برای ســفره مردم و خنکایی برای 
شنا کردن کودکان بود اینک با دست اندازی ، نفس هایش به شماره افتاده است.
به گزارش ایرنا، سالهاست که رودخانه اترک یاور کشاورزان خراسان شمالی در 
مواقع خشکســالی بوده و مردم این خطه آن را همزاد خود می پندارند و زندگی 
خود را به آب این همنشــین روشــن پیوند زده اند.رودخانه اترک در خراســان 
شــمالی، از دامنه های جنوبی ارتفاعات هزار مسجد در حدفاصل شهرستان های 
قوچان و چناران سرچشمه می گیرد و پس از عبور از محدوده شهرستان قوچان 
در اســتان خراســان رضوی و بخش های میانی شهرستان های فاروج، شیروان، 
بجنورد و مانه و سملقان در خراسان شمالی به شرق استان گلستان وارد شده و 
در نهایت به تالاب های حاشیه دریای خزر )تالاب آلاگل( می ریزد.این رودخانه 
مهمترین رودخانه شمال شرق کشور است که به دریای خزر می ریزد، چهار سد 
بر روی سرشاخه های این رودخانه در استان خراسان شمالی ساخته شده است. 
حدود ۲۱۱ کیلومتر از مســیر ۵3۵ کیلومتری این رودخانه در استان خراسان 
شــمالی واقع شده است.این رودخانه که به دلیل دبی بالای آب، روزگاری کوچ 
عشایر و گذر از آن را به شدت دشوار کرده بود هم اکنون با بستری خشک مواجه 
اســت که محل عبور خودروها شده است.خشکسالی های اخیر خراسان شمالی 
که از سال آبی 8۵-86 آغاز شده، در طول سالها پیامدهای ناگواری بر منابع آب، 
محیط زیست و فعالیت های اقتصادی این استان برجا گذاشته است و کارشناسان 
می گویند که این شرایط تهدید و بستری برای فعال شدن کانون های گرد و غبار 

در استان گلستان است.
بررسی ها نشان می دهد که پرداخت نشدن حقابه زیست محیطی رودخانه اترک 
موجب کاهش دبی آب شــده است که این شــرایط موجب افزایش کانون های 
ریزگرد در شمالشــرق کشور می شود.بر اســاس نظر دست اندکاران این حوزه؛ 
سهم حقابه زیست محیطی رودخانه اترک از سد های خراسان شمالی داده نشده 
است و ادامه این روند موجب فعال شدن کانون های جدید گرد و غبار در منطقه 
شــود.کاهش دبی رودخانه اترک، تالاب های ســه قلوی آلاگل، آماگل و آجی 
گل در اســتان گلستان را هم در معرض تهدید قرار داده است و می تواند شعاع 
کانونی ریزگردها را تا آن استان پیش ببرد.کاهش دبی رودخانه اترک همچنین 
تهدید برای زیســت مندان در این رودخانه و آسیب برای تنوع زیستی و آبزیان 
اســت زیرا با کاهش دبی آب، قدرت خودپالایی رودخانه کاهش یافته و میزان 
آلایندگی ها در آب افزایش می یابد در این شرایط رودخانه با خطر آلودگی روبه 
رو اســت.در میان ترک تازی خشکشالی و کاهش بارندگی ها، توسعه سطح زیر 
کشــت مناطق کشاورزی در منطقه و حفر چاه های غیرمجاز کشاورزی هم آب 

در آسیاب مشکلات ریخته است.
کارشناســان منابع آبی در اســتان خراسان شــمالی می گویند رودخانه اترک 
محل تغذیه ســه تالاب آلاگل، آماگل و آجی گل در استان گلستان در نزدیکی 
دریای خزر محسوب می شود که خشک شدن رودخانه اترک می تواند محل این 
تالاب ها را به کانون آلودگی زیســت محیطی و ریزگردها مبدل کند که چندین 
اســتان دیگر کشــور از جمله مازندران و ســمنان را نیز درگیر این ریزگردها 
خواهند شد.این کارشناسان بر این باورند که با خشک شدن بیش از ۱۰ تا ۱۵ 
درصد از تالاب میانکاله و خلیج گرگان در حوزه سرزمینی استان های مازندران 
و گلســتان و تاخیر در احیای این زیســت کره مهم جهان در ایران با خشــک 
شــدن تالاب های سه قلوی آلاگل، آماگل و آجی گل شعاع کانونی ریزگردها در 
استان های شــمالی افزایش خواهد یافت که می تواند حتی استان های خراسان 
شمالی و رضوی را نیز درگیر کند.معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت 
محیط زیست خراسان شمالی در این باره گفت: خشکسالی و کاهش بارندگی ها 
موجب شــده تا رودخانه اترک به کمترین میزان آبدهی در چند دهه گذشــته 
برســد و این امر تهدیدی برای این رودخانه اســت ضمن اینکه برداشت آب با 
موتور پمپ ها و گاهی حفر چاه دستی برای کشاورزی در اراضی مجاور رودخانه 
نیز مزید بر علت است.حســین هراتی بدون ذکر دقیق از میزان کاهش دبی آب 
رودخانه اترک تصریح کرد: کاهش نزولات جوی و پایین آمدن دبی چشمه های 
منتهی به این رودخانه موجب شــده تا در اکثر طول مسیر رودخانه آب جریان 
نداشته باشد و به تعبیری دیگر رودخانه در اغلب طول مسیر خشک و بدون آب 
است.وی افزود: بیشترین برداشت های بی رویه در تمام طول مسیر این رودخانه 

در استان های خراسان رضوی و گلستان انجام می شود و کم شدن دبی آب این 
رودخانه که زمانی منبــع آب تالاب های »آلاگل«، »آجی گل« و »آلماگل« در 
استان گلســتان محسوب می شد اینک سطح آب این تالاب ها را به میزان قابل 

توجهی کاهش داده است.
معاون اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان شمالی با بیان اینکه میزان پایین 
دبی با آلودگی آب رابطه مســتقیمی دارد گفت: استفاده بیش از حد از سموم و 
کودهای شیمیایی در اراضی کشاورزی و باغ های اطراف رودخانه و شسته شدن 
آنها در بارندگی ها و انتقال به رودخانه موجب کاهش کیفیت آب شده است.وی 
گفت: رهاسازی فاضلاب برخی از واحدهای تولیدی و خدماتی حاشیه رودخانه 
و رهاســازی فاضلاب انسانی هم از منابع آلوده کننده این رودخانه است، برخی 
از این واحدهای تولیدی و تانکرهای حمل فاضلاب انســانی پس از شناسایی و 
تشکیل پرونده به مراجع قضایی معرفی شده اند.مدیرکل حفاظت محیط زیست 
خراسان شمالی هم در این باره با بیان اینکه کاهش دبی رودخانه می تواند عامل 
و تهدیدی برای بروز گرد و غبار باشــد گفت: تهدید دیگر، وارد شــدن آسیب 
به زیســت مندان و تنوع زیســتی منطقه و آبزیان و افزایش احتمالی غلظت بار 
آلودگی رودخانه و منابع آبی است.رضا شکاریان اظهار کرد: کاهش دبی رودخانه 
اترک به طور قطع متاثر از کاهش نزولات جوی و میزان بارندگی، افزایش سطح 
زیر کشت اراضی کشــاورزی و عدم رعایت الگوی کشت وآبیاری و برداشت بی 
رویه آب های جاری رودخانه و آبهای زیرزمینی مجاور رودخانه است.شــکاریان 
افــزود: علاوه بر این وجود ســدها و بندهای انحرافی در سرشــاخه های فرعی 
رودخانه در تمام طول مســیر اتــرک در حوزه شهرســتانهای قوچان، فاروج، 
شیروان، بجنورد، مانه و سملقان و راز و جرگلان و استان گلستان سبب شده تا 
جریان های ثابتی مانند چشــمه ها وارد رودخانه اصلی نشده و جریان همیشگی 
رودخانه پشت سدها متوقف بماند و امروزه ما شاهد جریان ثابتی در طول مسیر 
رودخانه نباشــیم.وی خاطرنشان کرد: احداث تصفیه خانه برای واحدهای فاقد 
زیرســاخت و جلوگیری از تخلیه فاضلاب های انســانی توسط تانکرهای حمل 
فاضلاب از مهمترین راهکارهای مقابله با آلودگی این خطر زیست محیطی است 
و استفاده از روش های بیولوژیک برای مبازره با آفات و بیماری ها به جای سموم 
کشاورزی و کاهش مصرف کودهای شیمیایی از مهمترین راهکارهای جلوگیری 
از آلوده شدن آب رودخانه است.مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان شمالی 
به کارگروه احیای رودخانه اترک اشــاره کرد و گفت: این کارگروه در سال ۹۹ 
توسط محیط زیست پیشنهاد شد اما به علت مسایل و مشکلات موازی با شورای 
حفاظت از منابع آب در سال گذشته با آن شورا ادغام شد.وی خاطرنشان کرد: 
موضوع حق آبه زیســت محیطی رودخانه و آلودگی های مرتبط با آن مهمترین 
موضوع مورد پیگیری در ابتدای تشــکیل کارگروه بود که در 6 ماهه اول سال 
۹۹ مورد پیگیری قرار گرفت و در 66 ماهه دوم همان سال این کارگروه به علت 
عدم انطباق آن با کارگروه های متناظر ملی کم رنگ شد و اندک مصوبات آن در 

سال ۹۹ به مرحله اجرا نرسید.
قابل تامل اســت که خشکسالی این رودخانه در چند ســال اخیر برای استان 
هیچگونه حساســیتی ایجاد نکرده است اگرچه کارشناسان امر بر این باورند که 
بایستی تاکنون در مورد خشکی این رودخانه طویل کارگروه تشکیل و یا مصوبه 
ای برای جلوگیری از خشــکی آن تصویب می شــد ولی تاکنون این امر میسر 
نشــده اســت و انگار که مرگ اترک باید غریبانه رقم بخورد.مدیرکل حفاظت 
محیط زیست خراسان شــمالی در این خصوص نیز از نبود اعتبار برای احیای 
رودخانه اترک در استان انتقاد کرد و گفت: تلاش داریم تا اقدامات خوبی برای 
احیای این رودخانه انجام شود.شــکاریان اظهار داشت: با وجود اهمیت حفاظت 
از منابع آب و بروز مشــکلات فراوان در حوزه تامین آب کشاورزی حوزه اترک 
در عمل مصوبه خاص قابل اجرا برای احیای رودخانه اترک نداشتیم و با عنایت 
به اینکه این کارگروه در ســطح ملی جایگاه قانونی مشخصی ندارد و به عبارت 
دیگر مانند ســایر کمیسیون ها و کارگروه ها متناظر ملی ندارد، عملا در حاشیه 
قرار گرفت.وی تصریح کرد: کارگروه احیای رودخانه اترک که در ســال ۹۹ به 
پیشــنهاد محیط زیست تشکیل و در نیمه دوم همان سال به پیشنهاد معاونت 
وقت هماهنگی امور عمرانی اســتانداری با کارگروه حفاظت از منابع آب استان 

ادغام شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست خراســان شمالی در بخش دیگر سخنان خود 
با اشــاره به رهاسازی فاضلاب به رودخانه اترک گفت: اداره کل حفاظت محیط 
زیســت به عنوان دستگاه ناظر بر کیفیت آب موجود در رودخانه است که اقدام 
به پایش منابــع آب رودخانه به صورت فصلی کرده و نتایج آن را به ســازمان 
محیط زیست و در صورت لزوم به مراجع نظارتی استان ارائه می شود.وی افزود: 
لایروبی و آزاد ســازی بســتر و حریم رودخانه نیز که سهم عمده ای در احیای 
این رودخانه دارد از وظایف شــرکت آب منطقه ای است که برای انجام این کار 
نیز اعتبارات زیادی لازم است.شــکاریان با بیان اینکه چنانچه آب آلوده باشــد 
پس از منشــاء یابی آن اقدامات قانونی لازم انجام می شود افزود: با توجه به قرار 
گیری طول مســیر رودخانه در مجاورت سکونتگاه ها در تمام طول مسیر بیش 
از ۲۰۰ کیلومتر رودخانه اترک در خراســان شــمالی، فاضلاب انسانی و پساب 
تصفیه خانه فاضلاب شــهر بجنورد و گاهی به ندرت پســاب واحدهای صنعتی 
وارد رودخانه می شود.وی اظهار کرد: البته اگرچه به لحاظ استانداردهای محیط 
زیست ورود پســاب تصفیه شده در حدود استانداردهای لازم محیط زیست به 
رودخانــه به عنوان یک محیط پذیرنده می تواند صورت پذیرد اما اگر از این آب 
برای مصارف کشــاورزی استفاده شــود غیرمجاز محسوب شده و دستگاه های 
متولی مانند جهادکشــاورزی و وزارت بهداشت باید به عنوان متولیان سلامت و 
امنیت غذایی جامعه به این موضوع ورود کنند.مدیرکل حفاظت محیط زیست 
خراسان شمالی گفت: علاوه بر این وجود اراضی کشاوری زیاد در حریم و اطراف 
رودخانه باعث شده تا آب کشاورزی که کود و سموم شیمایی باقی مانده دارد به 
رودخانه وارد و ســبب آلودگی آب شود که در این زمینه نیز با جهاد کشاورزی 
جلســات متعدد برگزار و خواستار کاهش استفاده از ســموم و کود در اراضی 
کشــاورزی اطراف رودخانه شده ایم و جهادکشاورزی نیز اقداماتی در خصوص 
جایگزینی روش های ارگانیک مبارزه با آفات و عدم استفاده از کودهای شیمایی 
انجام داده اســت.وی با بیان اینکه اداره کل حفاظت محیط زیست در مواردی 
که پســاب غیر اســتاندارد و فاضلاب خام به رودخانه وارد شــود برابر ضوابط 
اقدام به شکایت قضایی خواهد کرد خاطرنشان کرد: در سال های اخیر چندین 
پرونــده قضایی برای برخی صنایع و واحدهــای تولیدی و خدماتی که اقدام به 
رهاسازی غیرمجاز فاضلاب کرده اند، تشکیل و احکام قضایی مناسبی هم صادر 
شــده است.تلاش ها برای مصاحبه به معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای خراسان شمالی برای دریافت پاسخ و اظهار نظر این شرکت به نتیجه 
 )SPEI( »نرسید. بر اساس تحلیل شاخص »اســتاندارد بارش، تبخیر و تعرق
در بازه یک ســاله، 8۵ درصد از مساحت استان درگیر خشکسالی است.استان 
خراسان شمالی از لحاظ جغرافیایی در منطقه معتدل کوهستانی واقع است که 
میانگین باران ســالانه آن حدود ۲4۰ میلمتر می رسد و حدود 344 هزار هکتار 
اراضی زیر کشت باغی و زراعی دارد با تولید افزون بر یک میلیون تن محصولات 
کشــاورزی و باغی است و 8۲ هزار نفر بهره برداری بخش کشاورزی این استان 

محسوب می شوند.

مرگ خاموش رودخانه بزرگ اترک زیر سایه بی توجهی ها

رئیس کمیســیون عمــران و حمل و نقل شــورای 
اســلامی  شهر کرج گفت: ایستگاه سه راه رجایی شهر 
قبل از اتصال ایســتگاه آیــت الله طالقانی به خط۵ 
ایستگاه شهید ســلطانی به بهره برداری می رسد. به 
گزارش ایلنا از البرز، علیرضــا رحیمی طی بازدید از 
روند تکمیل ایستگاه سه راه رجایی شهر اظهار کرد: 
ایستگاه ســه راه رجایی شهر)I( ایستگاه میان راهی 
بین ایستگاه های 4۵ متری گلشهر و ایستگاه آیت الله 
طالقانی در خط۲ قطار شــهری کرج قرار دارد که با 
هدف خدمت رســانی مطلوب تر به شهروندان برای 
مسافرگیری و مســافرپذیری جزء اهداف میانی در 

مسیر قطارشهری در دوره ششم شورای اسلامی شهر 
کرج است. رئیس کمیســیون عمران و حمل و نقل 
با بیان اینکه ایســتگاه ســه راه رجایی شهر تا نیمه 
اول خردادماه ۱4۰۲ به بهره برداری می رسد، افزود: 
همزمان با تکمیل این ایســتگاه، ادامه خط ۲ قطار 
شــهری از ایستگاه آیت الله طالقانی تا ایستگاه شهید 
سلطانی محل تقاطع به خط ۵ متروی تهران –کرج  
در اولویت قرار دارد که در این تقاطع بصورت آبشاری 
برای مسافران تهران به کرج و برعکس، مسافرگیری 
و مســافر دهی صورت می گیرد. رحیمی پیشــرفت 
ایســتگاه )I( را حدود ۹۰درصد عنوان کرد و گفت: 

این ایستگاه یک ایســتگاه تبادلی، دارای سکوی دو 
طرفه و طول ایستگاه در هر طرف سکو ۱6۰متر است 
که محدوده ایستگاه حدود ۱۵ هزار متر مربع و حدود 
۱8متر در عمق زیر زمین قرار دارد که با جدیت تمام 
همکارانم در مدیریت شــهری در حال تکمیل است.
رئیس کمیسیون عمران در پایان با بیان اینکه اعتبار 
مورد نیاز برای تکمیل و بهره برداری این ایســتگاه 
حدود ۱۵۰میلیارد مورد نیاز است، تمام سعی و تلاش 
همکارانم در دوره ششم این است که به شرط تأمین 
منابع آن از سوی دولت در افق این دوره ، خط ۲ قطار 

شهری به خط ۵ متروی تهران متصل شود.

ایستگاه سه راه رجایی شهر نیمه اول خرداد ۱۴۰۲ به بهره برداری می رسد

پیش نویس آگهی فقدان سند مالکیت
آقای اسماعیل توکلی فرزان بموجب وکالتنامه شماره 199978 مورخ 1401/11/24 دفتر150 و درخواست مورخ 1401/11/24 

با تسلیم استشهادیه گواهی شده شماره 30878 مورخ 1401/11/26 دفتر اسناد رسمی شماره 150 تهران طی خواستار صدور 
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فرعی از اصلی مذکور قطعه 3 در طبقه 01 و واقع در بخش 03 تهران به مساحت145/3 متر مربع مالکیت غلامعلی / عزیز 
محمدی فرزند صفت اله شماره شناسنامه 2 تاریخ تولد دارای شماره ملی با جز سهم 3 از کل سهم 6 بعنوان مالک سه دانگ 
مشاع از ششدانگ عرصه واعیان با شماره مستند مالکیت 163605 تاریخ 1375/8/5 موضوع سند مالکیت اصلی به شماره 
چاپی 108564 سری سال که در صفحه 150 دفتر املاک جلد772 ذیل شماره 11912 ثبت گردیده است مالکیت احمد/ رسولی 
زاده فرزند حسین شماره شناسنامه 583 تاریخ تولد 1319/9/21 صادره از اصفهان دارای شماره ملی 1284358496 با جز 
سهم 3 از کل سهم 6 بعنوان مالک سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه واعیان با شماره مستند مالکیت 199233 تاریخ 
1401/8/14 دفترخانه اسناد رسمی شماره 150 شهر تهران استان تهران ثبت گردیده است به علت جابجایی مفقود گردیده 
تقاضای صدور المثنی سند مالکیت پلاک مذکور را نموده است در اجرای ماده 120 آئین نامه قانون ثبت اصلاحی 80/11/8 
مراتب در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه شخص یا اشخاصی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم یا وجود سند 
مالکیت نزد خود باشند ظرف مدت ده روز پس از انتشار این آگهی اعتراض خود را ضمن ارایه اصل سند مالکیت یا سند معامله 
به این اداره تسلیم و رسید دریافت نمایند بدیهی است در صورت انقضا مهلت مقرر و عدم وصول اعتراض و یا در صورت 

اعتراض اصل اسناد مالکیت یا سند معامله ارائه نگردد طبق مقررات المثنی سند مالکیت صادر وتسلیم خواهد شد.
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